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Víza pro cizince

Dvacetiletá Američanka Kellice Clocková měla už minulý týden přistát v Česku a připravovat se na začátek semestru
na Univerzitě Palackého v Olomouci. Místo toho je stále doma v americkém Michiganu, píše do Olomouce zoufalé e-
maily a volá na ministerstvo vnitra. Clocková je na tom stejně jako desítky dalších studentů, kteří chtějí přijet do Česka
studovat, ale už týdny bezvýsledně čekají na udělení víza.
Od letošního ledna totiž práci cizinecké policie, která se o víza starala předtím, přebrali úředníci ministerstva vnitra.
Nařizuje to novela cizineckého zákona, kterou prosadil ministr Radek John (VV). Jenže předávání agendy provázejí
obtíže. Některé žádosti o vízum stále leží na stolech úředníků, byť už měly být dávno vyřízené. „Všichni zahraniční
studenti, kteří k nám měli přijet na letní semestr a potřebovali vízum, s ním mají problém. Buď ho nedostali, nebo se jim
zdrželo. A to přestože si požádali včas, někteří i v říjnu nebo v listopadu. Je to asi dvacítka studentů, hlavně z USA, z
Koreje a z Turecka,“ říká Jakub Dürr, prorektor pro zahraniční vztahy Univerzity Palackého v Olomouci. Jde zhruba o
třetinu všech zahraničních studentů školy. Problémy hlásí i další dvě velké univerzity, Karlova a Masarykova. Na Karlově
univerzitě také marně čeká na vízum zhruba třetina pozvaných studentů.
„Dva studenti z programu odstoupili, vzdali to několik dní před odjezdem. Jednomu propadla letenka a několik dalších
muselo za poplatek přebookovat letenku,“ říká ředitelka zahraničních programů Filozofické fakulty UK Jitka Štěpničková.
To nakonec udělala i Kellice Clocková. „Přesunutí letenky na pozdější termín mě stálo 400 dolarů. Platit víc už si nemohu
dovolit. Přitom stále nevím, co s mým vízem je a jestli ho dostanu. Volala jsem na Ministerstvo vnitra, ale mluvili jen
česky,“ píše z Michiganu Clocková. Přitom univerzity říkají, že je problém vůbec takové studenty do Česka přilákat. „Za
semestr platí i přes sto tisíc. Když je takto odradíme, jedou raději studovat jinam do Evropy, “ říká Dürr. Ministerstvo
připouští, že ve 40 případech vyřízení víz zpozdilo. Prý za to může chaos při přebírání spisů. „Přebrali jsme agendu
tisíců víz,“ brání se ředitel odboru azylové a migrační politiky Tomáš Haišman. Vnitro teď tým úředníků, kteří žádosti
vyřizují, posiluje o dalších deset úředníků.


